
Vydíraný Babiš sedící na 6 židlích čeká
odněkud na instrukce, které nepřicházejí.
Chaos pokračuje, další vládní kroky se tají
- CZ24 News | 25. listopadu 2021

ČESKO: Zpřísní se, ale vláda neřekne co, nouzový stav není potřeba, ale už podruhé ho vláda možná
vyhlásí. Tak se dají shrnout výroky, kterými zástupci končící vlády vnášejí do zhoršující se
epidemické situace dále nejistotu. Po ujištění, že kraje zatím zvládají, se tři z nich rozhodly pro
vyhlášení vlastních tvrdých restrikcí, podle předsedy Asociace krajů Martina Kuby (ODS) to je však
bez nouzového stavu problematické. Po něm volá ostře jihomoravský hejtman Jan Grolich (KDU-
ČSL).

Počínání končící vlády působí v posledních dnech značně rozpačitě, ministři opět mění rozhodnutí
ze dne na den, navzájem si protiřečí a podnikatelé i občané opět nemají žádný výhled, kam se situace
bude ubírat. V pátek ministr zdravotnictví Adam Vojtěch (za ANO) nouzový stav odmítal s tím, že
není nutný, v pondělí ho šel naopak navrhnout na vládu. Ta ho však nakonec neřešila a premiér
Andrej Babiš (ANO) hodil rozhodnutí na hejtmany.

Ti se v úterý většinově shodli, že nouzový stav nepotřebují, jenže část z nich zjevně viděla situaci
jinak. Premiér tak ve středu naopak oznámil, že v pátek přijde možná opět nouzový stav a také
zpřísnění, o kterém zatím nic konkrétního vláda neřekne. Ve středu večer se však ukázalo, že ani to
neplatí. Vláda se má sejít už ve čtvrtek, serveru iDnes.cz to potvrdil mluvčí Úřadu vlády Vladimír
Vořechovský. „Vláda Andreje Babiše slíbila, že další kroky probere s námi a PirStanem. Své páteční
jednání však přesunuli na zítra, tj. před jednání našeho Anticovid týmu. Výborná spolupráce jako
vždy,“ kritizoval na Twitteru další zmatek poslanec Tom Philipp (KDU-ČSL).

Vláda @AndrejBabis slíbila, že další kroky probere s námi a PirStanem.
Své páteční jednání však přesunuli na zítra, tj. před jednání našeho Anticovid týmu…
Výborná spolupráce jako vždy.

— Tom Philipp (@MUDr_TomPhilipp) November 24, 2021

Jako první se rozhodl pro zpřísnění Zlínský kraj, shromáždění a akce, kterých se má zúčastnit víc než
sto lidí, hodlá od příštího týdne zatím na 14 dní zakázat. Omezení hromadných akcí považuje za
logické také jihomoravský koordinátor péče o covidové pacienty Vladimír Šrámek. O podobné
opatření bude žádat hygieniky také Moravskoslezský kraj. Kulturní a společenské akce ruší nebo
omezují vedle Prahy i další větší města. K omezení adventních akcí pak vyzval obce i Jihočeský kraj.

Ostře kritizoval jednání vlády v demisi jihomoravský hejtman Jan Grolich (KDU-ČSL). Česko podle
něj potřebuje plošná opatření, zasahovat regionálně podle něj v současné situaci už nemá smysl.
„Žádost hejtmanů není potřeba, vláda přeci musí vědět, co potřebuje, aby mohla vyhlásit svá
opatření a pan premiér by se měl přestat vymlouvat na hejtmany. Pokud potřebuje, aby mu hejtmani
diktovali, co má dělat, tak nemusíme mít premiéra,“ kritizoval přístup vlády Grolich. Jsou podle něj
potřeba stejná pravidla napříč kraji. Pokud se něco zakáže na Moravě, ale bude to dál možné v
Čechách, lidé pojedou tam, a ještě se tak zrychlí šíření viru, míní Grolich.
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Jihočeský hejtman Martin Kuba zatím sáhl jen k apelům na seniory, aby v příštích deseti dnech
omezili kontakty, jihočeské obce pak mají omezit adventní akce. Pro větší omezení konání akcí v
jižních Čechách podle něj musí opět jednat ministerstvo zdravotnictví. „Chci, aby ministerstvo dalo v
současném legislativním rámci maximum právní opory pro to, aby krajské hygienické stanice mohly
dělat nutná opatření. Pokud hygiena rozhoduje o tom, že bude zakazovat konání akcí, tak pokud
nejsme v nouzovém stavu, situace potom umožňuje pořadatelům hledat ekonomické náhrady. A v
tomhle musí mít krajské hygienické stanice velmi silnou oporu legislativců na ministerstvu
zdravotnictví. Já nejsem hejtman, který chce využívat nouzový stav,“ řekl Kuba.

Ministr zdravotnictví Vojtěch se tak vrátil k jednání s hejtmany a následně také oznámil, že vláda
zpřísní opatření. A stejně jako premiér Babiš odmítl specifikovat, na co se konkrétně mají lidé
připravit. Připustil, že jednou z možností, kterou se bude vláda zabývat, je omezení hromadných akcí.
„Vnímáme to tak, že situace se vyvíjí, nevyvíjí se bohužel dobře a my na to musíme reagovat,“ řekl k
tomu Vojtěch. Pokud se kabinet v demisi shodne na plošných opatřeních, budou se týkat i
očkovaných, doplnil.

Premiér Babiš se pak opřel do hejtmanů s tím, že jsou jejich požadavky nenormální, pokud zároveň
odmítají nouzový stav. Vyhlašování regionálních opatření proti covidu-19 krajskými hygienickými
stanicemi podle premiéra v demisi komplikuje to, že pandemický zákon k nim vyžaduje souhlas
vlády. Kabinet však podle něj jasně deklaroval, že krajské hygienické stanice mají opatření vyhlásit,
pokud chtějí.

Podle Vojtěcha bude epidemie ještě asi dva až tři týdny růst, zvyšovat se budou i počty lidí, kteří s
covidem skončí v nemocnicích. Česko podle něj tento týden získalo z Německa 10 000 dávek
monoklonálních protilátek, které chrání nakažené před těžkým průběhem nemoci. Dalších asi 25 000
by mělo dorazit v polovině prosince. Vojtěch se domnívá, že za nynější vlnu by měli zdravotníci opět
dostat odměny, jako se tomu stalo v předchozích vlnách.
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